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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Finanční vyrovnání při rozvodu či rozchodu –
jak si zajistit rozchodné
Mnoho celebrit, vrcholových sportovců nebo jiných exponovaných osob uzavře manželství s
podmínkou předmanželské smlouvy. Nebo vůbec k manželství nedojde a žijí v partnerství.

Následně při rozvodu, nebo rozchodu odchází druhá, méně zajištěná osoba, s prázdnou. Jaké jsou
možnosti spravedlivého narovnání?

Předmanželská smlouva nemusí znamenat pouze zrušení společného jmění manželů bez nároku na
finanční vypořádání. Rozchod po několika letech intenzivního vztahu také nemusí skončit tak, že
druhý partner zůstane bez jakýchkoliv financí, protože nebyli manželé.

V zahraničí je zcela běžné u exponovaných osob, že druhý z manželů získává dohodou finanční
vypořádání odvíjející se od počtu let strávených v manželství nebo se při vstupu do manželství/po
narození dítěte/určitého času v partnerství zřídí spořící účet nebo se převede jedna z nemovitostí. U
partnerů pro případ rozchodů lze uzavřít to samé v rámci dohody o finančním vyrovnání. Zajistit si
říkejme tomu „rozchodné“.

Představte si situaci, jste ve vztahu tři čtyři roky, narodí se dítě, žijete v krásném domě, dopřáváte si
s partnerem časté a luxusní dovolené, chodíte na společenské akce, dostanete od partnera šaty,
kabelku k narozeninám, drahé šperky.  Za tu dobu vztahu se ale věnujete buď partnerovi  nebo
následně dítěti, kariéru upozadíte, protože druhý vydělává víc. Pak přijde rozchod, kromě výživného
na dítě nic druhá strana nezíská (odnese si maximálně dary). Nemá právní nárok. Ale pokud se od
začátku bude druhá strana chovat fér, lze uzavřít nepojmenovanou smlouva dle občanského zákoníku
a zavázat se k jistému finančnímu vypořádání pro případ krachu vztahu. Zajistit tedy druhé straně
odchodné nebo se na to lze dívat i jako na výživné, kdyby bývali byli manželé.

V případě, že si oddělíte společné jmění manželů, tedy nevznikne, nic nebrání tomu, abyste i do
budoucna nabývali majetek na půl, a to v podobě podílového spoluvlastnictví, které nadto můžete
uzpůsobovat podílům vnosu.

V rámci předmanželské smlouvy nebo v průběhu manželství v případě, že budete SJM oddělovat
nebo zužovat a vypořádáváte SJM, existuje řada variant, jak bude vypadat Vaše vypořádání majetku
v  případě  rozvodu.  Zákonný  režim je  předem daný,  v  dohodě  se  můžete  domluvit  na  dalších
variantách:

1. lze se dohodnout na rovném rozdělení toho, co spadá do společného jmění manželů dle dohody

2. lze se dohodnout na jednorázovém vyplacení vypořádání majetku i výživného

3. další velmi zajímavou možností ze zahraničí je postupně se zvyšují výše vypořádání v závislosti na
délce manželství. Např.:

1 rok manželství =  100.000 Kč



5 let manželství = 1.000.000 Kč

což  bude  samozřejmě záviset  i  na  příjmu manžela,  lze  zafixovat,  zastropovat  nebo  v  průběhu
manželství založit fond s fixní částkou do které bude manžel přispívat pro případ rozvodu

4. založit pro druhého(méně vydělávajícího manžela) fond již za manželství, kde bude dorovnávána
jeho životní úroveň s tím vysoce příjmovým, nebo manžel, co vydělává tam bude přispívat v době, kdy
je žena na mateřské a rodičovské procenta svých příjmů jako kompenzaci za její ztrátu výdělku.
Tento fond, spoření nebo jiný druh investice by měla spravovat a mít k němu přístup jen osoba
oprávněná,  pokud  nestačí  příjem,  můžete  se  podělit  o  své  vlastní  naspořené  prostředky,
kompenzovat také to, že jste z rodinného rozpočtu hradili např. jeho další zvyšování kvalifikace.

Pokud se máte přestěhovat, zakomponujte kompenzaci za ztrátu zaměstnání, bytu atd. v případě
rozvodu.

Pokud jste vysoce exponovaná osoba (např. celebrita), zakomponujte doložku o mlčenlivosti. Pod
smluvní pokutou nemůže ani jedna strana poskytovat třetím osobám informace o obsahu ujednání
smlouvy. Měli byste přemýšlet v dohodě o zakomponování volby práva v případě, že se přestěhujete.
Ujistěte se, že Vaše předmanželská smlouva bude platit ve státě, kam se chystáte přestěhovat. Pokud
ne, zrevidujte ji před odjezdem a dle tamní legislativy upravte tak, aby to, co chcete bylo vykonatelné
i v této zemi, pokud by došlo k rozvodu v dané jurisdikci.

Dohodu o vypořádání SJM, výživném je možné uzavřít kdykoliv, i v průběhu manželství, a to zejména,
když se změní situace – opustíte práci, abyste mohli vychovávat děti, a tak chcete kompenzaci za
neekonomický příspěvek do domácnosti, nebo má manžel poměr, a i když zachováte manželství, je
zde nedůvěra, nebo zdědíte významné dědictví, můžete třeba věnovat polovinu své chaty poté, co po
deseti letech manželství ji manželka zvelebila tak, že se Vám z ní nechce po víkendu odjíždět.
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